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民眾對高雄愛河綠廊的認知、互動關係及管理建議之探討

摘 要
本研究以環境識覺概念為基礎，主要目的在於探討高雄當地民眾對於愛河綠廊功能的認知及其互動關係，並分析民眾對愛河綠廊優缺點之看法及對經營上之建議。本文採用系統取樣法進行取樣，針對當地居民進行面對面問卷，有效問卷共計405份，抽樣誤差為4.87%。結果顯示，民眾甚為肯定愛河綠廊在觀光遊憩和社會文化的功能，此外，生態保育和都市防災功能亦被認同。透過因素分析可將民眾對愛河綠廊功能之看法歸納為五大因素組，包括社經文教、環境保護、觀光遊憩、開闊空間及親水活動。民眾和愛河綠廊的互動關係甚為密切，居民參與頻率高但停留時間短，活動類型以散步及放鬆心情居多。另外，民眾積極建議愛河綠廊在經營管理上應該加強周遭環境清潔、改善水質及增設公共服務設施。

關鍵詞：環境識覺、愛河綠廊、因素分析

A Study on the Residents’ Awareness, Interactive Relationship, and Management Suggestion for the Lover River Greenway in Kaohsiung City

ABSTRACT
This paper is based on the concept of environmental perception, and attempts to understand the residents’ awareness and interactive relationship within the Lover River greenway in Kaohsiung City. We also try to analyze public opinion on the advantages and disadvantages of Lover River greenway, and to collect residents’ suggestions for the greenway management. The method of systematic sampling is applied to select respondents for face-to-face interviews. The total amount of the exact questionnaire is 405 respondents, while the sampling error is about 4.87%. The results show residents are mostly in favor of the functions of tourism-recreation and socio-culture in the Lover River greenway. In addition, they also recognize the functions of ecological conservation and urban disaster prevention. Based on factor analysis, residents’ opinions for the greenway functions of Lover River are summarized into five factors, including socio-economic and cultural-education, environment protection, tourism-recreation, open space, and water-friendly activity. The interactive relationship between residents and Lover River greenway is closely connected. Residents visit the greenway frequently, but they only stay there for a short time. The main types of activities are strolling and relaxation. Moreover, residents provided some positive suggestions for greenway management in the Lover River, including enhancing clearance of the surrounding environment, improving water quality, and providing public service facilities.
Key Words: environmental perception, Lover River greenway, factor analysis.

應用模糊德爾菲法分析高雄愛河綠廊功能之研究

【摘要】愛河是高雄市最鮮明的城市意象，在經濟發展快速進步的同時，愛河的環境卻急遽惡化，居民與愛河的關係也日益疏離。近年來，政府積極推動各項愛河綠廊的景觀改善計畫，提升優質的水岸生活環境，愛河的整治已略見成效。本文經由文獻回顧、實地考察及深度訪談，瞭解愛河綠廊現況後，以Fábos(2004)的理論基礎為依據，將愛河綠廊區分為「生態保育」、「休閒遊憩」和「社會文化」等三大主要功能，並據此提出24項細部功能，透過模糊德爾菲法專家問卷調查，分析愛河綠廊的重要功能。研究結果顯示，愛河綠廊具有「提高都市景觀美感」、「增加觀光遊憩魅力」、「紓解心理壓力」、「幫助地方感的建立」及「整合都市遊憩機能」等重要功能，不過在「連結生態網絡系統」、「改善水質」、「提供水上遊憩活動」、「沿岸歷史古蹟的保存」及「提供災害時之避難場所」等功能則有待加強。
【關鍵詞】愛河、綠廊、模糊德爾菲法
Applying the Fuzzy Delphi Method to Analyze the Greenway Functions of Lover River in Kaohsiung City
【Abstract】The Lover River has been the most vivid urban image of Kaohsiung city. However, the environment of the Lover River and its relationship with the residents worsened rapidly along with the development and progresses of the urban economy. Recently, the government actively improves greenway landscape of the Lover River, and promotes high-quality living environment around the shores. So far, the improvement of the Lover River seems to be successful. Through literature review, fieldtrip, and in-depth interview, we try to understand the current situation of Lover River greenway. Based on Fábos’ theory, we classify the greenway functions of Lover River into three fundamental categories, including “Ecological conservation”, “Recreation”, and “Socio-culture”. Moreover, we establish 24 essential functions in detail. We apply the Fuzzy Delphi Method and experts’ questionnaire to analyze the greenway functions in study area. Results show that there are many important greenway functions of Lover River, including “Improving the cityscape”, “Increasing tourism attraction”, “Relieving mental pressure”, “Establishing the sense of place”, and “Integrating urban recreation functionality”. On the other hand, some greenway functions should be improved seriously in the future, including “Linking ecological network system”, “Improving water quality”, “Providing water-based recreation”, “Conserving historical legacy around the shores”, and “Offering refuge for disaster”.
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